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Les hele intervjuet på side 2 – 5

s

På Skarvang under 2. verdenskrig – 
Et glimt inn i etterretningsorganisasjonen XU

I februar 1980 foretok Ingvar Skarvang (f. 1944 og oppvokst på Skarvang gård i Kjølebrønd)  
et intervju med foreldrene sine, Ingeborg (1911-2002) og Lars Skarvang (1903-1998).

Det ble snakket om forskjellige temaer, og Arven har fått lov til  
å trykke en noe bearbeidet versjon av intervjuet. Vi starter i dette nummeret med  

krigstida og etterretningsorganisasjonen XU.

I intervjuet skriver vi Ingvar Skarvangs spørsmål til foreldrene i kursiv,  
mens I og L er henholdsvis Ingeborg og Lars. 

Ingeborg og Lars Skarvang, fotografert midt på 1990-tallet. 
FOTO: INGVAR SKARVANG.
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Dere kan vel begynne med å fortelle hvordan det 
var den gangen krigen brøt ut?

I: Ja, det var 9. april 1940 det. Det hadde jo vært 
spent ei tid, men vi beregna jo ikkje at det skulle 
komme så brått som det gjorde. Jeg husker godt 
at Jon var i butikken, og så kom han opp og stod 
borte ved uthusa og prata med Olaf Sletthei og 
Lars. Det var ikkje vanskelig å forstå at det var 
noe særskilt som var skjedd. Vi hadde jo verken 
radio eller slike ting den gangen. Strøm og sånt 
noe hadde vi  heller ikkje. Og så kom Lars inn og 
sa at krigen var begynt, og Hitler hadde kommet 
inn i Norge. Det var kommet mobiliseringsor-
dre, og han skulle møte opp i Arendal.

L: På Saga hadde de radio, og vi gikk Sagstykket 
dit, for vi ville høre åssen nyhetene hørtes ut 
den kvelden. Og da hørte vi Quisling som ga ut 
ordre om at alle som blei sett med gevær i hånd, 

ville bli skutt. Det var mange ting som ikkje er så 
godt å fortelle om i dag. 

Den ellevte april reiste jeg av gårde, for jeg ville 
til byen for å høre åssen situasjonen var. Men jeg 
hadde vann i kneet, så jeg skulle innom hos dok-
toren. Og jeg reiste med koffert i alle fall, for jeg 
visste ikkje noe annet enn at jeg måtte av stad.

I: Han visste ikkje hva doktoren kom til å si, så 
han reiste på ski med kofferten på ryggen. Knut 
Asbjørn var 4 år den gangen, og han sto i døra 
og illskreik. Så jeg spurte hvorfor han skreik så 
fælt. «Å ska pappa da? Han må ikkje gå,» sa han. 
Men så gikk han nå da, og det var nokså mørkt 
og trist, men utpå kvelden kom han nå heim 
igjen.

L: Da vi kom til Risør, så var jo Arendal tatt av 
tyskerne, så det var ikkje noe å reise dit etter. 

XU ble dannet tidlig i 1941 og var den største, mest hemmelige og mest produktive 
motstandsgruppa i Norge under den tyske okkupasjonen 1940 – 1945. Det var omkring 1500 
agenter i XU, spredt over hele landet. Bokstavforkortelsen stod antageligvis for «unknown 

undercover agent», dvs. hemmelig agent. Arbeidet i XU var så effektivt at de allierte visste så 
å si alt om tyske styrker og anlegg i Norge. Det var et forpliktende løfte om hemmelighold i 

organisasjonen, og taushetsløftet ble først opphevet av forvarsministeren på 1980-tallet. (Se 
ellers boka «Aust-Agder under okkupasjonen. Glimt fra krigsårene 1940-1945» av J.C. Frøstrup 

og B. Davidsen.) 

Det har vært skrevet om XU i vårt distrikt flere ganger, bl.a. i Arven nr. 106, 107 og 108: 
«Sannidal prestegård under krigen» av Johan Tande.

Alle agentene i XU hadde dekknavn. I to av bøkene som omtaler disse dekknavnene i Sannidal, 
er Lars Skarvangs dekknavn blitt feil. Det rette skal være «Laura Skard» (mens snekker 

Anders P. Østerholt i Risør var «Laura 2»). Dette gjelder s. 35 i heftet «Sannidal i krigsårene 
1940-1945» (T.A. Tande, 1985) og i boka «Sannidal kirke og menighet gjennom 850 år» (Sannidal 

Menighetsråd, jubileumskomiteen, 2022).

Radioen som det ble lyttet til på 
Skarvang under 2. verdenskrig. 
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Jeg gikk til slutt på politikammeret og spurte 
hva jeg skulle gjøre. Så sa de at jeg skulle gå heim 
igjen og melde av til lensmannen her at jeg var 
kommet tilbake. Og så skulle jeg vente på nær-
mere ordre. Det gikk en buss fra torvet, ganske 
full, som skulle til Evje, men den kom ikkje hel-
ler fram.

Videre da, hvordan var det du kom med i XU? Var 
det lenge etterpå?

L: Det var Tande som spurte, i 1943, i bryllu-
pet til Olaf og Ester på Mørland. Ettersom jeg 
husker, vi kom til å prate om det, og så sa han at 
de hadde mista forbindelsen med Risør. Vi prata 
fram og tilbake, men det blei ikkje bestemt noe. 
En stund etterpå fikk jeg brev fra han om jeg 
kunne tenke meg å ta den jobben. Så blei det til 
det, og da holdt jeg på til krigen var slutt.

I: Vi hadde først en bitteliten radio. Det var 
veldig om å gjøre å høre nyhetene den gangen, 
og radioen hadde batteri eller en sånn akkumu-
lator som vi måtte lade alt i ett. Jeg husker ein 
morra da det var 18 graders kulde, og jeg farte 
bortover Skarvann, for jeg ville få de borte på 
Hannemyr til å ta den med ut til Risør for å få 
lada den. Det gikk altså bortover isen i masse 
kuldegrader, men det gikk nå fint. Men radioen 
varte bare lite grann, og så hørte vi ikkje noe 
meir. Så kjøpte vi radio som da vi fikk strøm, 
var til å sette over på det elektriske, og den var 
veldig god. Men vi måtte ha akkumulator der 
og, og lade, men vi fikk følge veldig godt med på 
nyhetene fra London hver dag.

Hva med børser og sånt noe, leverte dere det?

L : Ja, vi leverte to gamle og beholdt to andre 
som var bedre. Først hadde Thomas de under 
huset i Kil. Men så fikk vi de heim, og da gjømte 
vi de på forskjellige plasser. Vi hadde de for det 
meste  stående i et klesskap. Radioen hadde vi 
i uthuset den første tida, men siste vinteren da 
sto den inne. Om sommeren hadde vi den på to 
– tre forskjellige plasser i skauen.

Lars Skarvangs revolver.

Denne medaljen fikk  
Lars Skarvang etter krigen for sin  
deltakelse i motstandsbevegelsen.
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I: Knut Asbjørn skulle jo holdes utenom det der, 
for vi var redd at han skulle ha greie på det. Han 
sa etterpå at han gikk vakt på tonet, for å se at 
det ikkje kom noen som kunne skjønne at vi var 
av stad og hørte på radioen. Så det visste han, 
men han torde ikkje være ved det verken for oss 
eller for andre. Også blei det jo reine veien fram 
til der radioen var. Så spurte han hvor den veien 
gikk hen. «Den går til Amerika,» sa Lars. «Å, er 
det der du er hver kveld?» svarte guttungen.

Når det gjaldt det arbeidet i XU, og de opplysnin-
gene som du sendte over til England, f. eks. utar-
beidelsen av kart over Urheia i Risør, hvordan 
klarte du det? Hvor fikk du opplysningene fra?

L: Jeg hadde en mann i Risør som var veldig godt 
kjent, og det var han som skaffa opplysningene. 
Jeg tegna forresten et kart over Urheia, etter et 
kart over Risør som jeg fikk tak i. Så tok jeg ut 
bare det stykket, tegna på papir og merka av et-
ter opplysninger fra han: alle kanonene, og mi-
ner, og det stykket som var minelagt. Til og med 
hadde jeg kaliber på alle kanonene. De sa det var 
noen kanoner som var tatt fra Maginotlinjen i 
Frankrike og som var flytta opp der. 

Hvordan fikk du sendt det over til England?

L: Det blei sendt til Tande, for han var jo dis-
triktssjefen.

Javel. Hvor mange av folkene i XU kjente du noe 
til?

L: Jeg kjente bare Tande, jeg. Og han visste den 
veien ikke mer enn meg. Han visste ikkje hvil-
ken kontaktperson jeg hadde i Risør, før etter 
krigen.

I: Og så visste ikkje du hvem Tande hadde på 
den andre sida.

L: Nei, men jeg var jo sikker på det.

(Her kan samtalen misforståes.  
Tandes mann på den andre sida var Eigil Kristen-
sen (dekknavn: Emilie Vollen) i Kragerø,   
Anders P. Østerholt (dekknavn: Laura 2) var Lars 
Skarvangs mann i Risør.)

L: I Risør var det Anders Østerholt, og han var 
veldig god.

I: Tande hadde dekknavnet Guri Vollen, og Lars 
var Laura Skard. 

Dette kartet over Urheia i Risør ble tegnet av Lars Skarvang da han var medlem av XU.
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Du sa at Anders Østerholt var god. Hva mente du 
med det?

L: Han var veldig god til å skaffe opplysninger, 
for han gikk så grundig til verks. For eksempel 
når det gjaldt hvor mange som var der, så hadde 
Østerholt kontakt med vaktmesteren på badet 
der ute. Så bada tyskerne der, halvparten hver 
gang, så de ble telt nøyaktig. Og så var det hva 
slags tropper det var, og om det var alpetropper 
med. Så fikk vi jo greie på hva slags uniformer 
de hadde. Og likedan med flya. Alle flya fikk vi 
kjennetegna på, slik at en kunne vite hva slags 
fly det var. Men det var bare fly i lufta. 

Så skulle vi jo høre på sånne koder i radioen, 
særmeldinger, men det var først i mai 1945. Da 
fikk jeg brev fra Tande om at det skulle komme 
noen over fra England, og vi skulle vente på en 
særmelding i radioen. Når den kom, blei det 
bestemt tid og klokkeslett, og så en plass som 
jeg skulle møte de. Tande hadde bestemt Øysang 
brygge, omkring der. Jeg skulle møte opp, og 
da ville de antagelig komme dit, enten sluppet 
ned fra et fly en plass, eller komme med under-
vannsbåt. Og hvis det blei at de kom med un-
dervannsbåt inn der, så hadde antagelig jeg blitt 
med over til England, som kjentmann. Særmel-
dingen lydde «20 esker karva blad».

I: Tande måtte jo rømme og slo seg ned på Strat, 
så ingen visste hvor han var. Alle trudde han var 
reist til Sverige. Lars var oppe der og besøkte 
han.

Det kunne være moro å høre historia om den gan-
gen lensmannen kom og skulle forsegle kverna.

I: Ja, det var ikkje bare. Da var vi nede i kornå-
keren. Og så fikk vi se bestefar som satt ved 
siden av en fremmed mann oppe på trammen, 
og da var vi jo litt nysgjerrige den gangen. Og så 
brukte vi bestandig å ta kuene over fra sommer-
fjøset og over mot Hansjø om ettermiddagen, og 
så sto kuene der. Så blei vi enige om at jeg skulle 
ta kuene og jage over for å se hvem denne man-
nen var. Da jeg kom nesten fram til vedskjulet 
med de, kom bestefar i møte med meg, og så sa 
han nokså høyt: «Nå skal jeg ta kuene ned til 
stranda, så du kan komme i åkeren igjen.» Så 
kviskra han: «Og si til de at de må få vekk det 
som står på kvenna.» Ja, så måtte jeg gå ned 
igjen. Og han var vel og lenge av stad med de 
kuene, og det var jo nazi-lensmannen som satt 
på trammen. Og så måtte vi lest som ingen ting 
ei stund etter at jeg var kommet ned. Og så gikk 
Kristen bort imellom kornstaur rundt en knatte 

og opp til Dalekra og videre opp til kvenna og 
fikk vekk en akkumulator som sto der. Det var 
ikkje noe annet, og det var Olaf Slettheis. Men 
bestefar var redd for å få det spørsmålet: «Har 
du radio?» Det spørsmålet ville ikkje han ha, for 
han hadde ikkje lyst til å svare på det. Så sånn 
gikk det. Og lensmannen var inne og blei span-
dert kaffi på. Han sa det at på Skarvang hadde 
han fått kaffi, au, og det var han ikkje vant til. Så 
skulle han forsegle den herre kverna. Det gjorde 
han nå. Etterpå var musa der og åt det opp, så 
bestefar malte like godt.

(Grunnen til at lensmannen fikk kaffe, var at de 
andre skulle få tid nok til å fjerne akkumulato-
ren på kverna. Akkumulatoren var der fordi den 
skulle lades. Lakkseglet ble spist opp av mus, slik 
at de fjernet ståltråden og brukte kverna, og så 
satte de ståltråden tilbake etterpå.)

Men etter krigen da, hvordan var det da  frigjø-
ringa kom? Var det bare velstand da, eller?

I: Nei, men det var jo en veldig glede, slik at alle 
ting var vel, i lange tider. Vi hadde nok venta 
oss et veldig oppstyr på slutten. Og det var vi så 
glad for at ikkje kom. Så det var liksom sånn at 
uansett åssen en hadde det, så syntes en at det 
var bare vel. Det var jo rasjonering og mye rart, 
men tross alt var ting greit.

Men var det ikke sanering av penger og ekstra 
skatt?

I: Det var nok ikkje så greit for de som hadde 
drive mye med sånn, hva skal jeg kalle det, fjusk-
handel under krigen, og samla seg penger.

Ja, og så var det det at vi fikk ordre om å drive så 
så mye i skauen. Og så kunne en ikkje få kjøpt 
noe for de pengene, så pengene hopa seg opp. På 
den måten fikk vi en veldig svær engangsskatt. 
Så det leita veldig på. En kunne jo ikkje få repa-
rert på huser eller noen ting, så det sto fallefer-
dig, og så måtte en ut med en hel del penger til 
den herre skatten. Det var nå en ting. Og så var 
klær og mye annet rasjonert til langt ut i 1950-
åra. Men det blei jo bedre etter hvert, med mat 
og sånn. En var jo ikkje vant til noe annet. Hvis 
en skulle gå tilbake til den tida i dag, så ville det 
føles mye verre.

Men nå er vi altfor godt vant. Ikkje hadde vi 
strøm den gangen, ikkje en gang en sånn ting 
som en vaskemaskin, for ikkje å snakke om tele-
fon og TV. Nå er vi utskjemte med alle slags ting.                                         
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Fra oppbyggingen av Bygdetunet (2)
Torkell Tandes betydning for bygdetunet er velkjent blant Arvens lesere.                                                                                

Takket være han finnes det i historielagets arkiv bilder og notater fra de første 
dugnadene.



7

Arbeidet tok fatt 
kl. 9 morgen under 
ledelse av Sundbø. 
Gravearbeidet ble 
gjort den dagen. 
Moldsluffen kjørt 
av Jens Støen og 
Kristian Refsalen 
gjorde meget godt 
arbeid. På oppkjø-
ringen ble trær 
ryddet og kjørt 
vekk. Flere hester 
kjørte stein fra 
brukarene i Kalda-
len til fundament 
for hus og gjerde-
stolper. 

En gammel furu kjørtes ned fra Fikkjebakke for å flankere porten, likeså en del stor einer til gjerdestol-
per. De som deltok, var: Jens Barland, Halvor Gjerde, Kristoffer Torsdal jr., Jørgen Sundbø, Sveinung 
Dalbråten, Jens Støen m. hest, Kristian Refsalen, Thomas Wastøl m. hest, Per Holt, Jacob Moe m. hest, 
Ragnvald Fuglestvedt m. hest, Per Mobekk, Ole Dobbe, Knut Eikehaug m. hest, Bjørn Hegland, Nils 
Eikehaug, Gunnar Holtane, Tor Grana, Nils Gjerde, Kittel Underberg, Arne Braaten og Torkell Tande.
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God drenering er viktig. 

Gunnar Holtane  
foran, og Per Mobekk.
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Det var en fullsatt Kroken kirke som tok farvel med 
Svein Vindfjell torsdag 21. desember 2023.

Svein var i mange år en ressurs for Bygdetundagen.  
I 2007 fikk historielaget en 1929-modell Fordson 

traktor i gave fra han og kona Tora Helene.

For å starte en slik doning, kreves det god teknisk 
kunnskap. Det hadde Svein i fullt monn. I tillegg var 
han et ja-menneske, som villig stilte opp når han ble 
spurt, bl.a. på Bygdetundagen. Da fikk han traktoren 
i gang, slik at besøkende fikk se, høre, og ikke minst 

lukte når den stod og gikk inne i lagerbygget.

Mange ungdomsskoleelever har vært innom her 
og fått teknisk kunnskap, som han raust delte med 
seg. I takknemlighet lyser vi fred over Sveins gode 

minne.

Sannidal historielag
Styret.

Minneord

Foran lastebilen står Johan Haugom.
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På side 9 i forrige utgave av Arven, nr. 128, viste vi et bilde fra 
rivingen av Heglandshuset i 1976.

Ole Wastøl kan fortelle at det er han som står i den nederste 
stigen. Over ham, i den lengste stigen, står Åsmund Mostad, som 
den gangen jobbet på Vafos Brug, og fikk være med på rivingen og 
gjenoppbyggingen av Heglandshuset, med full betaling fra Vafos 
Brug! Dette var i Sigurd Rindes tid som direktør.

Ole forteller videre at Åsmund var veldig dyktig og gjorde en 
kjempejobb. Bl.a. fikk han tatt ut de gamle hjemmesmidde spi-
krene i belistningen, noe som var veldig vanskelig!

Kledningsborda til huset ble ikke gjenbrukt siden de var for dår-
lige, men alt panel innvendig brukte man om igjen. Panelet tapet 
de sammen og merket, og stablet det så på låven rett ved siden av. 
Og der lå det tørt inntil det kunne brukes på Bygdetunet.

En morsom «parantes» i forbindelse med rivingen i 1976 er at 
Thomas Wastøl, en av pådriverne for flyttingen av Heglandshu-
set til Bygdetunet, fant det for godt å parkere på E 18, som den 
gangen var ganske ny, siden det var fortere å kjøre på den nye 
veien istedenfor på Heglandsveien. Det varte imidlertid ikke 
lenge før politiet var på plass og beordret bilen flyttet! Det ble 
gjort, så Thomas slapp unna å få bot.

Rivingen av Heglandshuset 1976 og 
gjenoppbyggingen på Bygdetunet 1976-77

Røsbekkstua på 
Bygdetunet 
19. august 1995 ble det foretatt innvielse 
av Røsbekkstua. Her ser vi noen av de 
som deltok ved høytideligheten.
Fra v. Ole Einar Nyland, Hans Jørgen 
Rinde, Alf Bakken, Arne Jacob Mo 
(delvis skjult), Helge Wåsjø, Åsmund 
Mostad, Signe Torsdal, Ingebjørg 
Lindheim, Håkon Fuglestvedt, Anne 
Synnøve Grønstad, Ole Wastøl, Ragnar 
Grønåsen, Torkell Arnold Tande, 
Reidun Heldal, og Ester Skarvang.  Se 
omtale i Arven nr. 46.

Innvielse av Røsbekkstua på Bygdetunet 1995
Det var en feil i navnelista til bildet på side 16 i Arven nr. 128. Nr. tre f.v. er Alf Bakken, ikke Thomas 
Wastøl, som vi skrev.
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På Historielagets årsmøte 4. april vil 
Johan Ellingsen fortelle om bestefaren 
sin, kaptein Johan Martin Ellingsen (1877 
– 1965). Han vil legge spesiell vekt på en 
seilas som startet i New Orleans i USA i 
1918, som gikk gjennom Panamakanalen 
og endte i Brisbane i Australia i 1919. Dette 
var en distanse på over 17.000 kilometer.

Johan var 12 år da bestefaren døde i 1965. Sist-
nevnte hadde fortalt lite om sine opplevelser 

som sjømann. Først da avisa Varden i julenum-
meret 1963 intervjuet Johan Martin om hans liv 
på sjøen, ble Johan klar over hvor spennende 
dette hadde vært. Denne artikkelen i Varden i 
1963 ble trykt i Arven nr. 93 (3/2011), s. 4-5.

Mange år etter at bestefaren døde, fant Johan i 
dennes etterlatte skipskiste en del gamle papirer 
fra hans liv som sjømann, bl.a. flere brev til re-
derne i Kragerø og Skien. Disse brevene omtalte 
den ovennevnte seilasen fra New Orleans til 
Brisbane i 1918-19. Brevene skildrer en ganske 

utfordrende og dramatisk seilas med skonner-
ten «Tacoma».

Johan Martin Ellingsen dro første gangen til sjøs 
med skuta «Isfareren» i 1892, og der var han om 
bord i 13 år, de siste fem årene som styrmann. 
Han forteller om et dramatisk forlis med denne 
båten i 1905.

I 1907 fikk Ellingsen utstedt skippersertifikat av 
magistraten i Kragerø. Der heter det bl.a.: «Han 
meddeles herved Skipperborgerskab til Kjøbsta-
den Kragerø, og tilsiges ham under Opfyldelse 
af sine Pligter som saadan alle de med saadant 
Borgerskab forbundne Rettigheder».

Utover på 1800-tallet tok dampskip mer og mer 
over for seilskip. Overgangen ble avsluttet rundt 
1920. Ellingsen skiftet i flere år mellom seilskip 
og damp.

I 1918 tok kaptein Ellingsen hyre på motorskon-
nerten «Tacoma», og det var med denne båten 
den utfordrende seilasen 1918-19 ble gjort.

Og de som kommer til årsmøtet i Sannidal histo-
rielag 4. april, vil altså få høre om dette og mer til.

Slik kunne arbeidet om bord på en seilskute være. 
Sjømannslivet var ofte ikke en ”dans på roser”. 
Dagliglivet var preget av hardt arbeid,
lange arbeidsdager, kummerlige forhold og ofte 
dårlig mat.

En reise over  
Stillehavet 1918 – 1919

Johan Martin Ellingsen, 1877 - 1965. Bildet er 
tatt noen år før 2. verdenskrig, om bord på 
dampbåten ”Svenør” fra rederiet Ugelstad.
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VISER FRA SANDØKEDAL (11)

Fra Hasse Lønne, som var bosatt i Oslo og hadde stor slekt 
i Sannidal, fikk Arven for noen år siden tilgang til et hefte 

med tittelen «Viser fra Sandøkedal, samlet og nedtegnet af 
Jørgen Pedersen Tyvand og hans Døtre i Aaret 1887».

En smuk Vise
Ak hør i, mine Venner: en liden Sørgesang,

Ak hør hvor hastig Gleden til Sorg forandres kan.
Det maa de to bekjende som denne Sang er om,

De elskede hverandre fra spede Barnedom.

De begge vare rige, ja ogsaa deilige,
De viste ei af Plage, men blot Fornøjelse,

Ja, deres Hjerter brænte i Ungdomsaarene,
Men saa de Afsked tage med stor Bedrøvelse.

En Reise han skulde gjøre hen til et fremmed Land,
Alt for sin gode Fader, det var en rig Kjøbmand.

Han Afsked tog fra hende, men tenkte minds derpaa,
Han hende aldrig meier i levende Live saa.

En Aften meget silde han hjem fra Reisen kom,
Han gjorde sig strags ferdig, gik til sin Kjæreste from,

Men hun er ikke hjemme, hun udi Byen var,
fandt Foreldrene paa at sige for at give ham et Svar.

Ak kjære, maa jeg spørge, hvor langt Jomfruen er,
Det maa jers Vilje om jeg til hende gaar.

Lad vere, det er mørkt. Den Tid jeg gik alene
var som udi en Ørk.

Nu hjalp det ikke lenge, nu maatte det jo du.
Gud, han har hende kaldet til sig den unge Brud,

Men du skal ikke sørge, det skal vi hilse dig,
Hun har til Herren bedet, han snart henkalder dig.
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Minner fra Vestbygda (5)Minner fra Vestbygda (5)
I Arven har vi de siste årene trykket 
en del av Lars Jacob Moes (1939-2022) 
erindringer fra Lønne og Vestbygda. Vi 
har også noen småhistorier fra det samme 
området liggende etter ham, og disse 
presenterer vi fortløpende.

En skremmende opplevelse fra barndommen
Som barn gikk vi stadig over Lønnebrua for å 
komme over på «Nordsida». En gang skulle Aase 
Marit, Knut og jeg gå over til Mo. For meg føltes 
det som en ganske grei tur. Jeg tror det var i 1950 
da jeg var elleve år. Da vi var kommet over brua 
og ca. 20 meter opp i bakken, ble vi plutselig vâr 
en diger huggorm som var i ferd med å krysse 
stien. Vi ble alle tre stive av skrekk, men fikk 
summet oss såpass at vi trakk oss tilbake og over 
brua. Vi var innprentet at orm var fryktelig farlig, 
så det ble ingen tur til Mo den dagen.

Maling av korn på Tveitereid
Jeg kan huske at jeg var med bestefar til Tvei-
tereid for å male korn. Knut Tveitereid hadde 
opprinnelig ei kvern i fossen ved elva. Siden ble 
den flyttet nærmere gården, til et hus der den ble 
drevet med elektrisitet. Jeg kan ikke huske hvor 
vi var, men det var mye bråk og føyke der inne.
Knut Tveitereid var før krigen forlovet med min 
tante Karen. Vi har bilder i mors album der Knut 
sitter i hagen på Lønne. Men av en eller annen 
grunn «gikk det om ikkje», til tross for at min 
bestemor, Louise, skal ha vært svært begeistret 
for Knut. Dette ifølge min mor Agnes.

En finger i klesrulla
Bestemor hadde en stor klesrulle som mor pleide 
å låne til duker. En gang var Knut og jeg med bort 
for å rulle. Det var spennende å se dukene kom-
me slette og fine ut på den andre sida. Knut fant 
på å legge handa på den ene rulla. Det var helt 
ufarlig så lenge duken gikk mot ham, men plutse-
lig fant mor på at hun skulle rulle tilbake igjen. 
Dermed fulgte langfingeren hans med inn i rulla, 
med den følge at den rett og slett sprakk langs 
sida. Mor forstod straks hva som hadde skjedd da 
han satte i et skrik. Hun fikk sveivet raskt tilbake, 

men skaden hadde skjedd. Han ble straks plas-
tret og tatt hånd om, men hylte av smerte i lengre 
tid. Fingeren ble aldri helt den samme. Den dag i 
dag har han et tydelig arr der, men heldigvis ble 
den ikke helt stiv.

Lønnehølen
Dette er en kulp der Lonelva og Kaldalselva mø-
tes. Her var det på det dypeste ca. halvannen me-
ter. De fleste Lønneungene i flere generasjoner 
badet her og lærte å svømme. Når det var tørre 
somre og lite vann i brønnene, var det vanlig å ta 
klesvasken og den store jerngryta ned hit for å 
vaske. Det var helt flott å kunne skylle vasken rett 
i vannstrømmen i elva.

Det var også spennende å gå med fiskestang 
langs elva eller i hølen. Det var mest små ørret å 
få, men det kunne slenge en og annen på tre-fire 
hundre gram også. I tillegg var det ål å få. Det var 
egentlig noe herk å få ål. Den slukte alltid kroken, 
og de var ekle å ta i. Det var også stadig bever i 
elva. Den bygde ofte en dam ved toppen av Pilfoss 
nedenfor hølen, men de voksne sørget alltid for å 
fjerne den.

Da vi flytta tilbake til Lønne i 1971, ville vi rydde 
litt slik at sola kom bedre fram til badeplassen. 
Jeg hadde med motorsag og vassa langs land for å 
kutte ned noe. Plutselig kjente jeg et kraftig slag 
på låret. Jeg ble først ganske forvirret, men da jeg 
snudde meg, så jeg en bever som pilte oppover 
elva. Det viste seg at den hadde gravd ut en hule i 
kanten av elva. Da jeg kom for nære, har den nok 
følt seg truet og styrtet ut. Det er det nærmeste 
jeg noen gang har kommet en bever.

Kafeen i Kloppkjærsvingen
På 1940- og 50-tallet bodde Andrea og Abraham 
Abrahamsen der. De va søsken. Abraham hadde 
hest og vogn og transporterte varer. Hun dreiv 
en liten kafe der hun solgte smørbrød, kake og 
vafler, pluss kaffe og brus. Det stod to små bord 
i stua og i en glassveranda ved inngangen. Om 
sommeren var det også bord på tunet. Stedet var 
en vanlig samlingsplass, særlig på søndager. På 
sommeren stanset det ofte sykkelturister der.

Lønne.
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Årsberetning for Sannidal Historielag 2023
HISTORIELAGET
Styret har i 2023 bestått av leder Kjell Ove Hei-
stad, nestleder Hanne Sætre, kasserer Erik Næs-
land, sekretær Ernst Kalseth, styremedlem Knut 
Rinde, 3.varamedlem og leder av bygdetunkomi-
teen Ole Tommy Nyland, samt en representant 
for” Arven”. Vararepresentanter til styret har 
vært Inger Kristine Fuglestvedt og Aud Lien.
 I 2023 ble det avholdt 7 styremøter der 40 sa-
ker ble behandlet. Mellom styremøtene har det 
vært god kontakt mellom styret enten på e-post 
eller via telefon.
 Historielaget har ved utgangen av 2023 i 
underkant av 400 medlemmer og sliter med å 
rekruttere nye.
 Til årsmøtet den 23.mars var det møtt frem 
ca. 150 personer. Alle årsmøtesakene gikk som 
vanlig greit unna. Årsmøtet besluttet å øke med-
lemskontingenten til kr 200,- Kveldens kåsør 
var forfatteren Svein Linge som holdt et meget 
engasjerende foredrag om Rubin Langmo. Rubin 
Langmo var en av de største krigshelter Norge 
har hatt, men han fikk ikke den samme berøm-
melsen som de andre store.
 Høstmøtet den 20. oktober trakk dessverre 
kun i underkant av 100 personer grunnet et 
meget dårlig vær. De fremmøtte kunne derimot 
høre forfatteren Jon Magnus fortelle om boken 
«Brevet fra Minnesota».

MELDINGSBLADET ”ARVEN”
I redaksjonskomiteen satt følgende personer i 
2023: Ragnar Grønåsen, Anne Sofie Aardalen, 
Ove Bertelsen og Gunnar Aabøe. Arven ble utgitt 
i tre nummer: 126, 127 og 128 med til sammen 48 
sider. Dette er 43 årgang av «Arven”. ”Arven” har 
rundt 850 mottakere.

MO SKOLE
Det ble i september 2023 satt opp nytt bislag på 
Mo skole. Skolen har gjennom året blitt flittig 
brukt til styremøter, 17. mai feiring samt utleie til 
konfirmasjoner og andre møter.

BYGDETUNET
Bygdetunkomiteen har bestått av følgende 
personer i 2023: Ole Tommy Nyland, Kai Halvor 
Torsdal, Torstein Lofthaug, Randi Eikehaug, Kari 
Nyland, Inge Bakken, Olaf Skarvang og Kjetil 
Solvang.

Sannidal bygdetun har mottatt følgende gaver i 
2023:

•  Fra Arild Eggum har vi mottatt protokoll for 
Mo kretstilsyn.

•  Fra Sverre Okkenhaug har vi mottatt diverse 
spader og grindsag.

•  Fra Knut Torgny Dobbe har vi mottatt man-
gletre.

•  Fra Inger Støyl Nilsen har vi mottatt mugge, 
sausenebb og fat.

•  Fra Marit Laug har vi mottatt diverse sko-
maker verktøy, tommestokk, måleverktøy, 
bismervekt og skomaker klemme.

•  Fra Sigrid Tveitereid har vi mottatt 2 sølv 
teskje og sølv spiseskje.

•  Fra Nils Juel Lindheim har vi mottatt San-
nidal bondekvinnelag regnskap for perioden 
1953-1982, protokoll fra Sannidal bondekvin-
nelag fra 1959-1968 samt diverse dokumenter.

ÅRSKALENDER
Årskalenderen ble første gang utgitt i 2012 og 
er en flott måte å spre lokalhistoriske bilder og 
informasjon på. Kalenderen er en svært kjær-
kommen inntektskilde for historielaget, og i 
kalenderen for 2023 har 45 bedrifter bidratt som 
sponsorer, dette er ny rekord.

TIL SLUTT
På historielagets hjemmeside: www.sannidal-
historielag.no ligger det nyttig informasjon om 
historielaget, samt mange bilder, og samtlige 
utgaver av Arven. Dersom noen har bilder eller 
stoff de ønsker å bidra med til hjemmesiden eller 
til «Arven», er det bare å ta kontakt med styret.

Styret minner igjen om at medlemsantallet syn-
ker litt for hvert år som går. Skal vi klare å opp-
rettholde det store aktivitetsnivået vi har i årene 
fremover, henstiller vi alle til å prøve å rekruttere 
flere medlemmer, spesielt fra den yngre genera-
sjon.

Sannidal historielag retter en stor takk til alle 
som i 2023 har støttet arbeidet i Sannidal histo-
rielag, økonomisk, med gaver, dugnadsinnsats og 
på andre måter. Vi er svært takknemlig for dette 
engasjementet og trenger dette i 2024 også.

Ernst Kalseth Kjell Ove Heistad
Sekretær Leder
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Gaveliste til Arven 
 fra november-23 til mars-24

TI 200, PS 300, ABT 250, BNF 150, TEN 300, ESL 300, ME 200, LE 300, KHT 333, RG 200, KRS 200, 
TGD 300, IL 200, OD 300, AJA 100, PH 300, PHB 300, JBAA 300, SL 200, JDA 200, AF 300, TRS 200, 

BSN 200, RL 200, ATB 200, KOH 200, POR 300, OV 500, BES 200, BES 500, BE 300, ED 200, KMR 
400, IRMB 300, EØ 200, DRB 300, IRL 400, ØF 300, AAMR 250, MH 200, IÅTS 200, OBR 250, KM 
300, POP 300, LTØ 300, AAK 200, OSB 300, HLH 200, KKS 300, KR 300, SL 200, SS 300, HL 200, 
IM 200, AHL 300, KPF 150, OW 250, EIH 250, KW 200, MH 250, JA 200, RAA 200, SMG 500, HH 

1000, ET 250, RBAA 500, EGK 200, KHK 200, EKN 700, KJH 600, LHB 200, PJ 200, IR 300, KAK 100, 
AGKK 250, IGE 200, TVM 200, OS 200, JIE 400, EMS 300, KL 200, BJD 200, HS 250, ØD 300. 

Vi takker for alle gavene. Pengene går direkte til trykking og utsendelse av bladet. 
Ta kontakt hvis dere mangler blader, så prøver vi å ordne det. Riktig adresse er veldig viktig!

Stoff og bilder til bladet vil vi gjerne få tips om, og nye abonnenter ønskes velkommen.

Årsmøte torsdag 4. april  
kl. 18.30 på samfunnshuset.  

Vanlige årsmøtesaker, loddsalg, bevertning.  

Foredragsholder Johan Ellingsen forteller om bestefarens sjømannsliv, 
med hovedvekt på en reise over Stillehavet 1918-1919. 

Alle ønskes velkommen Styret

Sannidal Historielag
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Husk å melde fra til redaksjonskomiteen ved den minste adresseforandring. 

Denne kjekke karen, som har tatt 
en tur til fotografen, er Halvor 
Jakobsen Menstad (1884-1913). 

Halvor hadde talent for å skrive 
dikt. Se forrige nr. av Arven,  
hvor han 20 år gammel skrev 
i Poesiboken til Ellen Helene 
Lindheim.

Han giftet seg med Jørgine 
Tomine Isaksdotter Våsjø, f.1889.  
De fikk sønnen Jakob, f.1912.

Halvor omkom  i en tragisk 
vådeskuddulykke under 
soldattjeneste på Gimlemoen  
ved Kristiansand 18. august 1913.

Bildet tilhører Inger Bente 
Menstad.


